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همیـــن چند وقـــت پیـــش همه مشـــغول 
خوردن شـــکلات گران قیمـــت از آب دوبی 
گذشته بودند، کنارش هم یک لیوان قهوه 
آماده از فـــلان برند نوش جـــان می کردند، 
اما این روزها ســـناریو کاملاً متفاوت است؛ 
بیشـــتر بلاگرهایی کـــه تا دیروز پشـــت میز 
رســـتوران های لوکس غذاهای گران قیمت 
می خوردند یا در خانه ها غذاهای سفارشی 
را از پیک تحویل می گرفتند، مشغول آشپزی 
هستند. هر کدام یک قوطی نمک صورتی، 
آبی یا بنفش دستشان گرفته اند و روی غذا 
می پاشـــند و از فوایـــدی که معلوم نیســـت 
ناگهان از کجـــا آمده، حـــرف می زنند. یکی 
می گوید نمک رنگی یـــا دریا فشـــار خون را 
درمان می کند، دیگری می گوید برای درمان 
دردهای استخوانی مفید اســـت و یکی هم 
معتقد اســـت غذا با این نمک مزه متفاوت 
و خاصی پیـــدا می کند که هیـــچ وقت طعم 
آن را فرامـــوش نمی کنیـــد. حتـــی بعضی از 
آنها یک قدم جلوتر هم می روند و در نقش 
پزشـــک تغذیه توصیه می کننـــد نمک های 
ید دار و قدیمی را نخورید، چون مضر هستند 
و فقط نمک رنگی برای سلامتی مفید است. 
اما همه این تعریف هـــای هیجانی که هیچ 
منبع و اســـاس علمی ندارد، می تواند جان 
کودکان را در سن رشد به خطر بیندازد و باعث 
بیماری هایی شـــود که به دلیل کمبود ید در 
بدن رخ می دهد. به گفته مدیر دفتر بهبود 
تغذیه جامعه وزارت بهداشت، تبلیغاتی که 
در فضای مجازی درباره فواید نمک های دریا 
و رنگی دیده می شود، جز عوام فریبی چیز 
دیگری نیست، چه بسا همین تبلیغات باعث 
شده است در حال حاضر با مشکل کمبود ید 

روبه رو شویم.
خاک ایران از نظر ید فقیر اســـت به همین 
دلیل در دهه 50، بدن بیشتر مردم ید کافی 
نداشت و کمبود ید بسیار شایع بود. اهمیت 
این موضوع زمانی خودش را نشان می دهد 
که این کمبود تأثیرات مستقیمی بر سلامت 
افـــراد بگـــذارد از جملـــه عقب ماندگی های 
ذهنی، بهره هوشی پایین در کودکان، سقط 
جنیـــن، معلولیـــت ناشـــنوایی، اختلالات 

مربوط به رشد و... .
محققان کشـــور و وزارت بهداشت، درمان و 

سیاستی سیاستی 5050 ساله که بازیچه دست بلاگرها شده است ساله که بازیچه دست بلاگرها شده است

غـــــائله نمــــک رنگــــی!غـــــائله نمــــک رنگــــی!

آموزش پزشـــکی در دهه 60 تصمیم گرفتند 
برای جلوگیری از فقر ید، آن را به نمک اضافه 
کنند تا بدن یـــد کافی را جذب کند. شـــاید 
سؤال ایجاد شـــود چرا نمک؟ به گفته مدیر 
دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، دو 
دلیل باعث شد محققان نمک را برای اضافه 
کردن یـــد انتخاب کننـــد؛ اول اینکه ید باید 
به مواد غذایی اضافه شـــود که در دسترس 
همگان باشـــد تا حتی ضعیف تریـــن مردم 
از لحاظ درآمد هم بتواننـــد محصول حاوی 
ید را در ســـبد خانوار داشته باشـــند. دلیل 
دیگر مقاوم نبودن ید در برابر حرارت است 
و کارکردش را از دست می دهد، برای همین 
نمی توانستند به نان اضافه کنند و در نهایت 
نمک بهترین گزینه برای افزودن ید و رساندن 

آن به دست مردم بود.
دکتر احمد اسماعیل زاده، مدیر دفتر بهبود 
تغذیه جامعه وزارت بهداشـــت با اشـــاره به 
اینکه بدن هر انسان حدود 150 میکروگرم در 
روز به ید نیاز دارد، می گوید:»استفاده مقدار 
کمی از نمک  ید    دار تصفیه شـــده، ید کافی را 
به بدن می رساند. یکی از برنامه های موفق 
وزارت بهداشت در دهه 60، اجرای سیاست 
افزودن ید به نمک بود که توانست این کمبود 
را به طور چشـــمگیری رفع کند. 10 سال بعد 

سازمان بهداشت جهانی، ایران را به عنوان 
کشوری عاری از کمبود   ید به دنیا معرفی کرد.«
برای اینکه وضعیت ید در کشـــور همچنان 
مورد پایـــش قرار گیرد، وزارت بهداشـــت هر 
5 الی 7 ســـال یک بـــار آزمایشـــاتی را انجام 
می دهد تا میزان ید بدن مردم را اندازه  گیری 
کند. مدیر دفتر بهبود تغذیـــه جامعه وزارت 
بهداشـــت در این باره بـــه »ایـــران« توضیح 
می دهد:»آخرین پایش میزان ید در کشـــور 
برای پنجمین بار در ســـال 1393 انجام شد. 
نتایج پایش، وضعیت خوبی را برای کشـــور 
نشان داد تا اینکه بعد از وقفه ای در سال 1402 
ششمین پایش را به کمک پژوهشگاه علوم 
غدد و متابولیســـم دانشـــگاه علوم پزشکی 
شـــهید بهشـــتی انجام دادیم که اواخر سال 

1403 نتایج پایش ید منتشر شد.«
بـــر  اســـاس گفته هـــای ســـازمان جهانـــی 
بهداشت، برای بررسی میزان ید در جامعه 
کافی اســـت میزان یـــد ادرار دانش آموزان را 
اندازه گیـــری کنید و اگـــر این یـــد موجود در 
ادرار زیر 100 نباشـــد، یعنی کمبود ید نداریم. 
اسماعیل زاده با اشاره به نتایج آخرین پایش 
می گوید:»بر اساس یافته های این پایش در 
دانش آموزان، تقریباً میانگین ید در جامعه 
خوب است اما اگر به تفکیک استان ها نگاهی 

به آمـــار بیندازیم، اســـتان آذربایجان غربی 
وضعیت مطلوبی نـــدارد و میانگیـــن ید در 
ادرار دانش آموزانش 89 میکروگرم است که 
نشـــان از کمبود ید در بدن دارد، همچنین 
استان های قم، آذربایجان شرقی، گلستان و 
قزوین در مرز کمبود ید قرار دارند و در مابقی 

استان ها کمبود ید دیده نمی شود.«

زنگ خطر کمبود ید در زنان باردار
او به وضعیت زنان باردار هـــم در این پایش 
اشاره می کند و می گوید:»تکامل مغزی جنین 
در سه ماهه آخر بارداری بسیار وابسته به ید 
است به همین دلیل برای اولین بار در کشور، 
وضعیت ید در ادرار زنان باردار مورد بررسی 
قرار گرفت و همان طور که می دانید میزان ید 
برای زنان باردار باید بالای 150 میکروگرم باشد 
و یافته ها حکایت از کمبود ید در زنان باردار 
دارد. به غیر از چند استان، در مابقی استان ها 
میزان ید بدن زنان باردار مطلوب نیست و اگر 
این کمبود ادامه دار باشد، می تواند به تکامل 
جنین و ضریب هوشی کودکان متولد شده 
آسیب برساند و حتی منجر به سقط جنین 
یا کم کاری تیروئید در نوزادان شود به همین 
خاطر وجود ید در بدن زنان باردار در وضعیت 

هشدار قرار دارد.«

بـــا توجـــه بـــه نتایـــج آخریـــن پایـــش ید و 
آسیب هایی که کمبود آن می تواند برای بدن 
بویژه کودکان و نوزادان داشـــته باشـــد، این 
سؤال مطرح می شـــود که وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشـــکی به عنـــوان متولی 
ســـلامت مردم، چه اقداماتی در دستور کار 
قرار داده اســـت؟ مدیـــر دفتر بهبـــود تغذیه 
جامعه وزارت بهداشـــت در این باره توضیح 
می دهد:»اقدامات متعددی را بعد از انتشار 
نتایج آغـــاز کردیم تـــا بتوانیـــم وضعیت ید 
در بدن گـــروه هدف را بهتر کنیـــم. به غیراز 
8 اســـتان، در بقیه اســـتان ها زنان باردار از 
نظر ید وضعیـــت مطلوبی ندارنـــد و ما باید 
بتوانیم طی دو سال وجود ید در بدن آنان را 
به شرایط مطلوب و استاندارد نزدیک کنیم. 
از استان ها خواسته شده وضعیت را بررسی 
کرده و دلایل ایجاد ایـــن کمبود را پیدا کنند. 
مقرر شـــده است از امســـال به غیر از پایش 
ملی، هر ســـاله به مدت 5 ســـال متوالی در 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور وضعیت ید 
ادرار دانش آموزان و زنان باردار را مورد پایش 
قرار دهیم و منتظر پایش کلی بعدی نمانیم 
و برای آگاهی جامعه هدفمان جلســـاتی را با 
انجمن های مختلف پزشـــکی بویـــژه زنان و 
زایمان داشته باشیم تا بتوانند مشاوره های 

بهتری بـــه مراجعه کنندگان ارائـــه کنند که 
اگر فردی دچار کمبود اســـت از مکمل های 
اســـیدفولیک به همـــراه یـــد تجویز شـــود، 
همچنین مقرر شـــد در برنامـــه مکمل یاری 
رایگان که در شـــبکه های بهداشـــت کشور 
انجام می شود، به جای مکمل اسیدفولیک 
تنها، به زنان ســـه ماه قبل از بارداری مکمل 
اسیدفولیک به همراه ید داده شود که بتوانیم 

وضعیت ید را بهتر کنیم.«
اسماعیــــــــل زاده می گویــــــد: »در حـــــــال 
حاضروضعیت کمبود ید در زنان باردار هنوز 
به  اندازه ای نیست که بتواند به مغز جنین و 
بهره هوشی کودکان آسیب برساند، اما همین 
اندازه هم برای ما هشدار است تا شرایط را به 

حالت مطلوب برگردانیم.«

نمک های خوشرنگ با چاشنی سرب
مدیر دفتـــر بهبـــود تغذیـــه جامعـــه وزارت 
بهداشت با بیان اینکه بارها به مردم توصیه 
کردیم فقط وزارت بهداشت متولی سلامت 
جامعه است و نباید به مطالب فضای مجازی 
اعتمـــاد کننـــد، می گوید:»آنچـــه در فضای 
مجازی بســـیار دیده می شـــود، تبلیغ برای 
ســـودجویی و نفع مالی اســـت و اگـــر مردم 
بخواهند سلامتشـــان را به دســـت بلاگرها 
بسپارند متضرر خواهند شد. شهروندان هر 
اطلاعاتی را کـــه در مورد ســـلامت نیاز دارند 
می توانند از منبع رســـمی وزارت بهداشـــت 
دریافت کنند. تبلیغاتی که در فضای مجازی 
دربـــاره فواید نمک هـــای دریـــا و رنگی دیده 
می شود جز عوام فریبی چیز دیگری نیست، 
چه بســـا همین تبلیغات باعث شده است 
اکنون با مشـــکل کمبود ید روبه رو شـــویم. 
سدیم   در انواع نمک ها مضر است و توصیه 
همیشـــگی وزارت بهداشـــت در مصـــرف 
حداقلی نمک است و اکنون وزارت بهداشت 
به دنبال سیاست ترویج نمک های کم سدیم 
است تا ضررهای ســـدیم را کاهش دهد، اما 
نمک های رنگی و دریا اغلب تصفیه نشده و 
بجز سدیم حاوی فلزات سنگین مثل جیوه، 
کادمیوم و سرب هستند که در صورت مصرف 

طولانی مدت می توانند برای ســـلامتی مضر  
باشند و حتی ریســـک ابتلا به سرطان را هم 

بالا ببرند.«
نمک هـــای رنگی بجز ناخالصی های ســـمی 
که در خـــود دارند بـــه دلیل اینکـــه زیر نظر 
وزارت بهداشت و ســـازمان غذا و دارو تولید 
نمی شـــوند فاقد ید بوده و مصرف کنندگان 
این گونه نمک ها نمی توانند ید کافی را دریافت 
کنند. به گفتـــه اســـماعیل زاده، افرادی که 
از نمک های رنگـــی اســـتفاده می کنند بجز 
آســـیب های گفته شـــده بعد از مدتی دچار 
کم کاری تیروئید هم می شوند. به همین دلیل 
وزارت بهداشـــت مصرف نمک دریـــا و انواع 
نمک های رنگـــی را مضر اعلام کرده اســـت، 
حتی شواهد علمی هم در دنیا مبنی بر فواید 
نمک های رنگی یافت نشده است به همین 
دلیل بهترین نمک را نمک یددار تصفیه شده 
می دانند. حال با وجود معایب و خطراتی که 
این گونه نمک ها دارند چرا وزارت بهداشت به 

جمع آوری آنها اقدام نمی کند؟
 مدیـــر دفتر بهبـــود تغذیـــه جامعـــه وزارت 
بهداشت توضیح می دهد:»تمام مواد غذایی 
که در کارخانه ها تولید می شود تحت نظارت 
سازمان غذا و  دارو قرار دارند، اما لزوماً همه 
مواد غذایی در کارخانه ها تولید نمی شوند به 
همین دلیل بخش دیگر نظارت ما در مراکز 
عرضه مـــواد غذایی اســـت که کارشناســـان 
بهداشـــت مراجعه می کنند و هر جا تخلفی 
انجام شده باشد، برخورد قانونی می کنند. 
اما مشـــکل اینجاســـت که تعداد بازرســـان 
بهداشت ما بسیار کم و تعداد مراکز فروش 
بالاســـت به همین دلیل نمی توانیم نظارت 
جامع و کاملی داشته باشیم و بارها از مردم 
خواستیم که خودشان چشم وزارت بهداشت 
باشـــند و اگر تخلفی دیدند گـــزارش کنند، 
چرا که این محصولات در مراکز فروش مثل 
ســـوپرمارکت ها و عطاری ها به دلیل آگاهی 
نداشتن فروشندگان به وفور دیده می شود. 
آنها نمی دانند فروش محصولات فاقد مجوز 
غیرقانونی اســـت و حتـــی می تواند منجر به 

پلمب محل عرضه شود.«

گزارش

محدثه جعفری
خبرنگار

چه نمکی بخریم؟
به گفته مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، چند نکته در انتخاب نمک اهمیت زیادی 
دارد؛ اول اینکه بهترین نمک، نمک  یددار و تصفیه شده است و حتماً باید نشان وزارت بهداشت 
و سازمان غذا و دارو روی بسته بندی محصول حک شده باشد. همچنین باید به کد تولید و ثبت 
محصول هم توجه کنید. نکته بعدی بسته بندی نمک هاست که باید در ظروف تیره یا مات قرار 
بگیرند، نمک ها نباید مستقیم در نور خورشید باشند، چون ید موجود در آن از بین می رود و بی فایده 

خواهد شد. به تاریخ انقضای نمک هم توجه کنید و مطمئن باشید که ید در نمک وجود دارد.

ـــرش بـ

گزارش

غزل رضایی ثانی
خبرنگار

تحصیل حق همه کودکان جهان از جمله 
کودکان ایران است، اما سالانه تعداد قابل 
توجهی از دانش آموزان به دلایل مختلف 
از تحصیـــل باز می ماننـــد. طبق آخرین 
گزارش مرکز آمار ایران، میزان بازماندگان 
از تحصیل در گروه سنی 6 تا 11 سال )دوره 
ابتدایی( 192 هـــزار و 992 نفر، در گروه 
سنی 12 تا 14 ســـال )دوره متوسطه اول( 
213 هزار و 722 نفر و در گروه سنی 15 تا 
17 سال )دوره متوسطه دوم( 585 هزار 
و 607 دانش آموز اعلام شـــده است. به 
طور کلی میزان بازماندگان از تحصیل در 
ســـه دوره تحصیلی، 992 هزار و 321 نفر 

دانش آموز است.
 بازماندگان از تحصیل کودکانی هستند 
که در بازه سنی رسمی یک دوره تحصیلی 
قرار دارند، اما در هیـــچ یک از دوره های 
تحصیلـــی ثبت نام نکرده انـــد، در حالی 
که عمده ترک تحصیل کرده هـــا افرادی 
هســـتند کـــه پـــس از ثبت نـــام و مدتی 
تحصیـــل، مدرســـه را تـــرک می کننـــد. 
همین جا بحث عدالت آموزشی مطرح 
می شـــود. عبدالکریـــم حســـین زاده، 
معاون رئیس جمهوری در امور توســـعه 
روســـتایی و مناطـــق محروم کشـــور با 
اشـــاره به تأثیر کمبود فضای فیزیکی در 
میزان بازمانـــدگان از تحصیـــل به ایران 
می گوید:»علـــت بـــاز مانـــدن برخی از 
دانش آمـــوزان از تحصیل بـــه این دلیل 
اســـت کـــه فضـــای آموزشـــی ندارنـــد. 
امیدواریـــم در برنامه یک ســـاله دولت، 
برای ارتقای این موضوع بتوانیم از محل 
ســـاخت فضاهای آموزشـــی کمبودها را 

جبران کنیم.«
یکی از مهم تریـــن دلایـــل بازماندگی از 
تحصیل کمبود معلم است. حسین زاده 
در این باره می گوید:»بخشی از بازماندگی 
تحصیلی بـــه این دلیل اســـت که معلم 
در دســـترس مناطق کمتر برخـــوردار و 
محروم نیســـت یا به تعداد کافی وجود 
نـــدارد. البتـــه بـــرای حـــل این مســـأله 
هـــم راه های جبـــران وجـــود دارد، مثلاً 
سال گذشـــته که بیش از 960 هزار نفر 
دانش آموز بازمانده از تحصیل داشتیم، 
دولت 3 هزار معلم در اختیار آموزش و 

پرورش قرار داد.«

عبدالکریم حســـین زاده درباره اهداف 
دولت در اجرای عدالت آموزشی توضیح 
می دهد:»رئیس جمهـــوری در دو زمینه 
موضـــوع عدالـــت آموزشـــی را پیگیری 
می کنـــد؛ اول بحث فیزیکـــی و کالبدی 
مدارس اســـت که هدف گذاری آن روی 
چهار محـــور اســـت؛ مدارس ســـنگی، 
کانکسی، مدارس تخریبی که عمرشان 
طی شـــده و چهارم ســـاخت مدارس در 
مناطقـــی که تراکـــم بالایی داشـــته ولی 
فضایشـــان محدود اســـت یـــا برعکس 
جمعیت اندکی دارند. بخش دوم مورد 
تأکید رئیس جمهوری، توسعه و افزایش 
کیفیت آموزشـــی اســـت.« کیفی سازی 
آموزشی هم جزو برنامه های اصلی دولت 
اســـت. معاون رئیس جمهوری در امور 
توسعه روستایی و مناطق محروم کشور 
می گویـــد:»در حال حاضـــر دولت برای 
کیفی ســـازی آموزش برنامـــه دارد و روی 
این موضوع کار می کند تا بتوانیم آموزش 
و پرورشـــی کیفی و در دســـترس داشته 
باشـــیم. یکی از حلقه های گمشـــده در 
زنجیره کیفی ســـازی در آموزش، مربوط 
به دانش آموزان بازمانـــده از تحصیل در 

سراسر کشور است.«

 باید آموزش رایگان فراهم شود
حســـین زاده با اشـــاره به اینکه تفکیک 
از  بازمانـــده  دانش آمـــوزان  تعـــداد 
تحصیل شـــروع شـــده اســـت، توضیح 
می دهد:»بررســـی تعـــداد دانش آموزان 
بازمانده از تحصیل که معلـــم ندارند به 
تفکیـــک اســـتان و شهرســـتان در حال 
اســـتخراج اســـت تا کمبود معلمـــان را 
از محل امریه های ســـربازی برای ســـال 
تحصیلی پیش رو جبران کنیم. در حال 
حاضر به شـــکلی برنامه ریـــزی می کنیم 
تا رونـــد کیفی ســـازی و اتمـــام و تکمیل 
کمبود های فیزیکی دانش آموزان، در یک 
پروژه یک ســـاله به پایان برسد.« معاون 
رئیس جمهوری در امور توسعه روستایی 
و مناطق محروم کشور در پاسخ به این 
سؤال که برخی از مناطق کشور از جمله 
چند روســـتا در چهارمحال و بختیاری تا 
آذرماه معلم نداشـــته اند، چرا تا پیش از 
مهرماه به این موضوع رســـیدگی نشده 
بود، می گوید:»اتفاقی که افتاده را قبول 
داریم، اما ایرادات باید در دولت برطرف 
شود. ما باید طبق قانون اساسی امکان 
آموزش رایگان را به وجود بیاوریم و این از 
حقوق بحق دانش آموزان است و عدالت 
هم می طلبـــد که این مســـأله را برطرف 

کنیم.«

»ایران« تأثیر محرومیت بر افت آموزشی را بررسی می کند

 ۹۰۰ هزار دانش آموز در حسرت تحصیل

 ۵۵۰۰ بازمانده از تحصیل
در میان عشایر

تعـــداد دانش آمـــوزان عشـــایر کـــه از 
تحصیل بـــاز مانده اند هم کم نیســـت. 
امیـــر مهـــردادی، مدیـــر اداره کل دفتر 
آموزش عشـــایر وزارت آموزش  و پرورش 
نیـــز در گفت و گو با »ایـــران« درباره حل 
مشـــکلات تحصیل در مناطق عشایری 
ایـــن  می گوید:»واقعیـــت  محـــروم  و 
اســـت که چالش های تحصیـــل در این 
مناطق زیاد است؛ به عنوان مثال، نبود 
بســـترهای لازم برای توســـعه رشته های 
فنی و حرفـــه ای و کاردانـــش در برخی از 
مناطق، کـــه لزوم توجه آن در راســـتای 
سیاســـت های کلی آموزش هـــای فنی و 
حرفه ای و کاردانش محسوس و ملموس 

است.«
به گفتـــه مهـــردادی، فاصلـــه معنی دار 
کیفیت آموزش و یادگیری دانش آموزان 
برخـــی از مناطق در مقایســـه با مناطق 
شـــهری، یکی از چالش هـــای مهم این 
حوزه است که خود ناقض اصل عدالت 
آموزشـــی اســـت. او می گوید:»کمبـــود 
تجهیـــزات هوشـــمند در کلاس هـــای 
درســـی و همچنین تجهیـــزات کارگاهی 
و آزمایشـــگاهی، نبود معلمان رسمی و 
پیمانی در مدارس که در برخی از مناطق 
منجر به پر کردن قســـمت عمـــده ای از 
این خلأ با به کارگیری سرباز معلمان در 
این مناطق می شـــود، نبود منابع مالی 
کافی برای تشـــویق معلمـــان باتجربه و 
ماندن آنها در این مناطق، کوچ رو بودن 
قسمتی از جامعه عشایری که منجر به 
کم شـــدن زمان مفید آموزشـــی در این 
مناطق می شود و نبود انعطاف در قوانین 
و مقررات برای مـــدارس این مناطق، از 
مهم ترین مشکلاتی است که حتماً باید 

برطرف شود.«
مهـــردادی در پاســـخ به این ســـؤال که 
راهـــکار آمـــوزش و پـــرورش بـــرای رفع 
چالش هـــا پـــس از گذشـــت ســـالیان 
متمادی چه بوده است، می گوید:»برای 
حـــل چالش هـــای موجـــود در حـــوزه 
مدارس عشـــایری، تعـــداد حداکثری از 
این دانش آموزان در مدارس شبانه روزی 
عشایری پوشش داده شدند. همچنین 
از ردیـــف اعتبـــاری تملـــک دارایی ها و 
جذب مبلغ قابل توجهی، برای تجهیز 
مدارس عشایری استفاده شد تا مدارس 
شبانه روزی و هنرســـتان های عشایری 
تقویت شود.« یکی از چالش های مورد 
بحث در آموزش عشایران، دانش آموزان 
دختر هستند که سهم قابل توجهی در 
بازماندگی از تحصیـــل دارند. مهردادی 
درباره افزایش پوشش تحصیلی دختران 
می گوید:»افزایش پوشش دانش آموزان 
دختر عشـــایری به عـــدد 46.64 درصد 
از عدد کل 48 درصد رســـیده است. در 
آموزش و پرورش عشـــایری، 48 درصد 
دانش آموزان دختـــر و 52 درصد پســـر 
لازم التعلیم هستند.« او همچنین درباره 
آمار شناســـایی دانش آمـــوزان مناطق 
عشـــایری و کمتربرخـــوردار توضیـــح 
می دهد:»بیـــش از 5500 بازمانـــده از 
تحصیـــل از دانش آموزان ما شناســـایی 
شـــده اند که تا کنون موفـــق به جذب و 
آموزش 2 هزار و 10 نفر از آنها شـــده ایم. 
همچنین برای اینکه سطح یادگیری ارتقا 
یابد، طرح حامی را در مدارس عشایری 
اجرا کردیم و میان مدارس عشـــایری با 
دبیرستان ماندگار البرز پیوند ایجاد شد 
تا دانش آموزان عشایری به صورت آنلاین 
و آفلاین از خدمات آموزشـــی استفاده 

کنند.«

رنا
: ای

س
عک

ایران آنلاین کیش-مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش به همراه هیأتی متشکل 
از نمایندگان مجلس و مســـئولان محلی، از بنادر آفتاب و چارک بازدید کردند. 
این بازدید با هدف بررسی روند توسعه زیرساخت ها و حل مشکلات موجود در 
این بنادر انجام شد تا زمینه برای رونق حمل ونقل دریایی و صادرات کالا فراهم 
شود. در راستای تقویت زیرساخت های حیاتی اقتصاد کیش، محمد کبیری، 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش، به همراه محمدرضا رضایی کوچی، رئیس 
کمیســـیون عمران مجلس، احمد جباری نماینده مردم بندرلنگه، بســـتک و 
پارسیان در مجلس و دیگر مسئولان از بنادر آفتاب و چارک بازدید کردند. این 
بنادر نقش کلیدی در حمل مسافر و کالا ایفا می کنند و توسعه آنها برای تسهیل 
سفرهای دریایی و تجاری ضروری اســـت. بندر آفتاب که به عنوان اولین بندر 
تجاری-مسافری در 18 کیلومتری جزیره کیش احداث شده، مجهز به امکاناتی 

مانند پایانه مسافری، انبارهای سرپوشیده و سیستم های ایمنی است.
هیأت بازدیدکننده بر لزوم تکمیل طرح های عمرانی این بندر تأکید کردند.

ضرورت تقویت زیرساخت های بنادرکیش

بنگاه


